
Ple de les Corts Valencianes realitzat el dia 20 de novem-

bre de 2003. Comença la sessió a les 10 hores i 6 minuts.

Presideix el Molt Excel·lent Senyor Julio de España Moya.

Sessió plenària número 16. Segona i darrera reunió.

El senyor president:

Molt honorable president del Consell.

Honorables consellers.

Il·lustríssims senyors diputats i senyores diputades.

Continua la sessió amb la compareixença del president

del Consell per a respondre les preguntes d’interés gene-

ral per a la Comunitat Valenciana formulades pels grups

parlamentaris.

En primer lloc, formula la pregunta l’il·lustre diputat i

síndic del Grup Parlamentari Popular, senyor Castellano.

Por favor, señor Castellano.

El senyor Castellano Gómez:

Gràcies, molt excel·lent president.

Senyories.

Molt honorable president de la Generalitat.

Una de les injustícies i de les lacres socials més impor-

tants que existixen en la societat actual és, sense dubte, la

violència contra les dones, perquè suposa no sols una humi-

liació personal sinó també un atemptat contra els drets

bàsics que tenen les dones i que tenen les persones.

Per això deguem conscienciar, i aixina ho entenguem des

del Grup Parlamentari Popular, que deguem conscienciar i

implicar a tota la societat perquè lluite per a eradicar esta

lacra; totes les institucions públiques, totes les institucions

privades, per a poder lluitar i eradicar allò que és la violèn-

cia de gènere.

Estem, sense cap de dubte, davant un assumpte d’interés

públic i, sense cap de dubte, davant un problema en què tots

hem de fer un front comú.

Conscients de la importància d’este problema, els dis-

tints governs del Partit Popular han dedicat grans esforços,

tant pressupostaris com humans, per a poder combatre’l, i

han ficat també en marxa moltíssimes iniciatives com poden

ser, per ficar alguns exemples, el Pla de mesures del Govern

Valencià per a combatre la violència contra les dones; les

guies pràctiques contra la violència de gènere en els àmbits

assistencials, judicials i policíacs; o també la ficada en

marxa dels centres 24 Hores; o també recordar, per exemple,

mesures residencials com són la creació de centres assisten-

cials d’acollida; o importants acords que també s’han fet a

nivell nacional, a través d’iniciatives del Ministeri de

Treball i Assumptes Socials o d’acords entre diversos minis-

teris, com puguen ser acords del Ministeri de Treball i

Assumptes Socials, el Ministeri de Justícia i el Ministeri

d’Interior, quant a la reforma del Codi Penal i de la Llei

d’enjudiciament criminal, amb l’entrada en vigor a nivell

nacional de l’ordre de protecció, que pemitix compatibilit-

zar mesures urgents de protecció a les víctimes i de vigilàn-

cia també als agressors. O també fa pocs dies, una iniciativa

més que ha fet el Govern Valencià a través de la Conselleria

de Benestar Social, com és la creació del For Valencià con-

tra la Violència Domèstica, on participen tant l’administra-

ció com la societat civil.

Totes estes mesures, sense cap gènere de dubtes, estan

pensades per a donar un important canvi en allò que és la

millora i en allò que és la protecció de la vida i la integritat

de les dones. Per això, i també estant a uns dies d’allò que

és el dia internacional contra la violència de les dones, li for-

mulem la següent pregunta al molt honorable president de la

Generalitat, sobre les mesures que està portant endavant el

Consell de la Generalitat, les que està aplicant i va seguir

impulsant. Perquè, evidentment, des del Partit Popular

estem absolutament convençuts i som conscients que enca-

ra queda molt de camí per recórrer en este tema, que s’han

fet moltíssimes coses i se’n van a fer moltes més, però que

no hem d’escatimar ningun tipus d’esforç fins que pugam

aconseguir que ni una sola dona ni una sola xiqueta siga

objecte d’agressions ni sexuals ni violentes, ni molt menys

que atempten contra un dels drets més sagrats que pot tindre

qualsevol persona o com poden tindre les dones, com és la

pròpia vida.

Moltes gràcies.

El senyor president:

Muchas gracias, señor Castellano.

Senyor president, té la paraula. 

El senyor president del Consell:

Buenos días, señor presidente.

Señorías.

Señor portavoz del Grupo Parlamentario Popular. Efecti-

vamente, hoy se trata, hablando de violencia de género, no

solo de hablar de planes que vamos a poner en marcha o de

las medidas que tenemos que seguir o poner en marcha a par-

tir de ahora, sino de todo aquello que se ha venido haciendo.

En primer lugar, partiendo de lo que es un compromiso

de todos, como bien saben los responsables de las conselle-

rias y de la parte de la administración que se dedica a estas

cuestiones, porque es un compromiso de todos, de la admi-

nistración, de la sociedad, de todas las administraciones;

porque se trata de planteamientos multidisciplinares, porque

se trata, en definitiva, de que sepamos que todos los días

tenemos en nuestra actuación política y en nuestra actuación

social que intentar rechazar, evitar y bloquear cualquier

opción que se pueda dar respecto de la violencia de género.

Yo he estado repasando, para contestar a la pregunta del

señor portavoz, todo lo que se ha venido haciendo hasta

ahora, y la verdad es que el esfuerzo es grande y el esfuerzo

tiene que seguir en este camino, tiene que seguir siendo muy

grande.

Se han puesto en marcha leyes –la de la igualdad de

mujeres y hombres–, se han puesto en marcha planes de

igualdad de oportunidades durante las anteriores legislatu-

ras, se han puesto en marcha planes de medidas para com-

batir específicamente la violencia de género, redes de cen-

tros asistenciales, oficinas especiales de asistencia a las víc-

timas de violencia de género, servicios de telealarma, se ha

puesto en marcha una comisión interdepartamental para

combatir la violencia doméstica en la Comunidad Valen-

ciana, se han puesto en marcha medidas de tipo asistencial,
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centros de mujer 24 Horas –que además la consellera me ha

pedido que expresamente digamos la importancia de este

tipo de centros de 24 Horas–, los centros Infodona, los pro-

gramas vacaciones dirigidos a mujeres acogidas a la red de

centros asistenciales. Y todavía queremos mucho más.

Y queremos mucho más y yo he de agradecer también no

solo la pregunta sino al Grupo Parlamentario Popular, que

ha tenido la iniciativa de poner en marcha una proposición

no de ley para seguir debatiendo en las Cortes Valencianas,

en el seno de este parlamento, esta cuestión, que tiene que

estar constantemente en nuestra actualidad del debate políti-

co, en la actualidad de la reflexión política, porque tenemos

que erradicar entre todos –es un compromiso de todos– la

violencia de género. Ningún género de violencia y ninguna

violencia de género.

Por lo tanto, la Generalitat Valenciana, el Consell de la

Generalitat, continuará en esta línea, en poner en marcha

planes y medidas y propuestas, y además todas ellas con-

sensuadas. Todos tenemos que participar en la lucha contra

la violencia de género, todos tenemos algo que decir, todos

podemos aportar alguna idea, alguna propuesta o alguna ini-

ciativa. Yo creo que esto es muy serio y esto es cuestión de

que entre todos sepamos que la suma de esfuerzos de todos

nosotros es lo que, en definitiva, puede luchar de mejor

manera contra la violencia de género.

Decirles que continuamos con los planes y se va a poner

en marcha un plan de educación en igualdad. Nos parece

también muy importante, uno de los valores de la igualdad

dirigidos y encauzados en el sistema educativo hacia preci-

samente la lucha contra la violencia de género. Creo que es

muy importante también que en el sector educativo el valor

igualdad tenga un referente claro de igualdad de mujeres y

hombres, de niñas y niños, para saber que esa violencia de

género tenemos que combatirla desde la reflexión y desde el

momento educativo de los niños y los jóvenes.

Además, como la puesta en marcha de una serie de equi-

pos multidisciplinares que irán recorriendo la Comunidad

Valenciana, y mediante conferencias, seminarios, reuniones,

también harán todo lo imposible para recabar información y

también, lógicamente, para trasladar propuestas, inquietu-

des, conocimientos, información, a todas aquellas personas

que lo necesiten. Acercarnos hacia el último rincón de la

comunidad para acercarnos con esas propuestas y esas ini-

ciativas, para que todo el mundo tenga un amplio conoci-

miento de esta cuestión y que sepan a quién dirigirse.

Porque muchas veces lo que hace falta es que sepan también

a quiénes dirigirse y saber que la administración tiene al ser-

vicio de estas personas una serie de propuestas e iniciativas

para ayudarles desde todo punto de vista.

Por lo tanto, felicitar la puesta en marcha de estos pla-

nes en los años anteriores, felicitar a los consejeros de bien-

estar social anteriores y presentes, porque han sabido que

esta era una línea fundamental para trabajar, y no solo

desde un punto de vista, como hemos dicho muchas veces,

sectorial, sino que desde un punto de vista multidisciplinar,

que abarca todas las decisiones y las propuestas que pueda

tener una administración autonómica en marcha, y que sabe

la administración autonómica que ha de contar también con

el resto de las administraciones. Y fundamentalmente, con

el compromiso de toda la sociedad. Si hay un compromiso

en estos momentos de nuestra sociedad que supera cual-

quier tipo de opción política o cualquier tipo de opción ide-

ológica, es precisamente la lucha de todos contra la violen-

cia de género.

Bienvenida sea, por lo tanto, esta pregunta, bienvenido

el debate de la proposición no de ley y bienvenidas aquellas

propuestas e iniciativas que, vengan de donde vengan, nos

permitan a todos nosotros tener más armas para luchar con-

tra la violencia de género.

Muchas gracias. (Aplaudiments des d’un sector de la

cambra)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor president.

Per a formular la segona pregunta té la paraula l’il·lus-

tríssim síndic senyor Pla, del Grup Parlamentari Socialista.

El senyor Pla i Durà:

Gràcies, senyor president.

Quina valoració té el senyor president sobre el grau de

sinistralitat laboral de la Comunitat Valenciana?

El senyor president:

Muchas gracias, señor Pla.

Té la paraula, senyor president.

El senyor president del Consell:

Gracias, señor presidente.

Más que valoraciones se trata de actuaciones, de la suma

de actuaciones que hasta ahora hemos venido realizando en el

fondo y en la forma; de saber cuál es el camino que hemos

emprendido y cuáles han sido los resultados, y, de forma seria

y responsable, continuar con planes y proyectos para erradi-

car también esta tremenda lacra de la siniestralidad laboral.

El senyor president:

Muchas gracias, señor presidente.

Tiene la palabra el señor Pla.

El senyor Pla i Durà:

Gràcies, senyor president.

Senyories.

Jo crec que es tracta de... Jo li he preguntat per la valo-

ració. La valoració comporta fer una anàlisi respecte a

dades, que evidentment estan relacionades amb actuacions,

però s’ha de reconéixer que en estos moments la valoració

respecte al grau de sinistralitat és una valoració que al nos-

tre mode de vore no és satisfactòria.

Mire, vosté parlava abans que la violència de gènere és

una lacra social. Este problema, la sinistralitat, és també una

lacra social. Reclamava vosté en el debat anterior una qües-

tió que, per cert, jo he d’assenyalar que han de resoldre quan

més prompte, perquè el grau de disparitat de criteris a l’ho-

ra de fer valoracions entre vosté i el seu grup és espectacu-

lar: vosté reclama ací debat per a fer front a una lacra; el seu

grup porta una proposició no de llei per a traure del debat la
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